
O povrnitvi škode in
vračanju zemlje

Na prvem sestanku komisije za kmetij-
stvo, ki sta jo ustanovila občinski klub
poslancev Demosa in podružnica SKZ,
so bili prisotni tudi odborniki SKZ osta-
lih ljubljanskih občin, ter gostje, občinski
župan g. Bogdan Bradač, Janez Grmov-
šek - predstavnik občinske uprave ter
diektor KZ Ljubljana Jože Tanko.

Glavni namen srečanja je bila sestava
poslanskih vprašanj, hkrati pa smo sku-
šali osvetliti aktualne probleme lastništva
zemlje.

Predvsem enotna je bila ugotovitev, da
je potrebno vsem državljanom, ki so bili
oškodovani, škodo povrniti, vendar pa
tako, da ne bi kmetijstvo utrpelo škode
ali katastrofe, temveč, da se približa
Evropi.

Ščititi bi morali vpeljane družinske
kmetije, saj so življenjsko odvisne od te
zemlje, vanjo so stalno vlagali in jo v veli-
ki meri ohranili obdelano in jo torej iz-
boljšali, čeprav je bila kupljena od po-
srednika. V teh primerih naj bi nekdanji
lastniki dobili nadomestno zemljo ali de-
nar. Dejstvo je, da gre življenje naprej in
mu sledi tudi način obdelave zemlje. Za-
to predlagamo tudi istočasne komasacije
na nivoju vasi ali KS, kjer bi se kmetje
dogovorili. Tako bi razdrobljene parcele
lahko združili vsak v svoj kompleks. To-
rej najprej povrniti vsem oškodovanim
škodo v isti ali nadomestni zemlji, denar-
ju, delnici, obveznici ali kako drugače,
zakonsko oceniti izhodiščno ceno zemlje,
ki naj bi se nadalje oblikovala tržno,
glede na ponudbo in povpraševanje. Gle-
de obdavčitve davkov pa je bilo predla-
gano, da bi bila dobro obdelana zemlja
malo ali nič obdavčena. S tem bi spodbu-
dili lastnike, da se odločijo za obdelavo
ali prodajo.

Glede postopka po sprejemu zakona
o vračanju pa vidimo rešitev v skupnem
sodelovanju vaških odborov kmetov ozi-
roma nekdanjih lastnikov ter novih last-
nikov in občinskih ali republiških nev-
tralnih komisij. Prav gotovo bo to delo
težko, še posebej tam, kjer so ljudje že
sedaj sprti med seboj. Reševati pa bo
potrebno tam, kjer ne bo sporov, oziro-
ma se bodo stranke sporazumele. Drugo,
nič lažje vprašanje pa je, kako na vseh
vpeljanih in eventualno novih kmetijah
zagotoviti strokovno usposabljanje po-

tomcev, ki bodo kos novim preizkušnjam
in težavam, da bi to zemljo uspešno ob-
delovali. Že sam pogled v strukturo de-
lovne sile na kmetijah v katerikoli vasi
vzbuja skrb, zato z vrnitvijo zemlje prav
gotovo ne bo že vse narejeno za kmete,
ampak bo potrebno mlade moči pritegni-
ti tudi z drugimi načini.

Zahtevamo in
predlagamo

Glede zaščite kmetijskih zemljišč izra-
žamo zahtevo, da se s pravnim aktom
opredeli velikost posestva Gmajnice. Po-
stavljamo vprašanje, kje je denar od pro-
danih zemljišč za južni »balkon« - zem-
ljišče preko J obvoznice na podaljšku
Kardeljeve? Od Mestne skupščine pa
zahtevamo maratorij za vse gradnje in
druge posege na kmetijskih zemljiščih
dokler ni znano lastništvo in povrnjena
škoda bivšim lastnikom. Ponovno zahte-
vamo novo opredelitev rabe prostora in
revizijo programa Ljubljana 2000. Pro-
blemi so tudi z neobdelanimi rezervati ob
tovarnah in drugih objektih, ki so name-
njeni širitvi le-teh. Glede na situacijo,
v kateri se nahajamo, predlagamo:

— proučitev smiselnosti varovanja teh
parcel

— iskanje starih lastnikov in povračilo
škode

— oceno ekološkega vidika in varstva
okolja v primeru širitve industrije.

Glede zadrug bo potrebno čimprej iz-
delati osnutek zadružnega zakona, ki naj
bo podoben avstrijskemu in naj gre čim-
prej v javno obravnavo1 v bazo in med
strokovnjake. Z zavlačevanjem se raz-
mere samo še slabšajo. Podobno je tudi
v gozdarstvu in lovstvu.

Veliko odprtih problemov je tudi pri
najosnovnejših človekovih pravicah čla-
nov kmečkih družin, zato zahtevamo:

— štipendije na kmetijskih šolah
— izenačitev porodnic kmetov in de-

. lavcev
— izenačitev invalidskih in pokojnin-

skih razmerij z delavci torej izenačitev
kmetove družine z ostalimi povprečnimi
državljani

— dedičem kmetij naj se preko RSLO
— ZSLO omogoči služenje vojaškega ro-
ka deljeno izven sezone podobno kot se
to omogoči športnikom (smučarji). Gle-
de vojaških vaj pa je zakon že dovolj
ohlapen, vendar pa so kmetje neinformi-
rani, zato predlagamo, da občinski se-
kretar za LO javno objavi vse zakonske
možnosti glede premestitve kmetov
v proizvodnjo hrane, maksimalno skrče-
nje izvajanja vojaških vaj za kmete (le
streljanje), možnosti vsakodnevnih po-
vratkov domov (da se opravijo najnujnej-
ša dela v hlevu), organizira naj se tako,
da se mehansko ne uničujejo zasebni
stroji in jevposkrbljeno za zdravstveno
zaščito živali in ljudi.
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